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Taula de cogestió marítima del Litoral del Baix Empordà – Any 2023 

RESUM DE LA SESSIÓ (esborrany) 

Sessió Consell de persones dinamitzadores 

 

Data i hora de la 
reunió 

1 de març de 2023 

Lloc Begur, Sala del Plens de l’Ajuntament de Begur 

Assistents Assisteixen 19 persones, 16 d’elles, dinamitzadores:  
 
De l’àmbit de les Entitats de la 
societat civil: Arcadi Moradell 
(Associació Cala Margarida), 
Gemma Font (Amics de les Illes 
Formigues), Quim Esteve 
(Associació Amics del Museu 
de la Pesca). 
 
De l’àmbit de les 
administracions públiques: 
Noemí Pineda (DG de 
Polítiques Ambientals i Medi 
Natural, SSTT a Girona), Josep 
Maria Dacosta (DG de de 
Política Marítima i Pesca 
Sostenible, SSTT a Girona), Jaume Palahí (Ajuntament de Palafrugell) i Marc Marí 
(Diputació de Girona). 
 
De l’àmbit de l’Economia blava:  Carles Martínez i Rafa Garcia (Confraria de Pescadors 
de Palamós), Llibori Martinez (IFSUA), Marc Moner (Associació catalana de Ports 
Esportius i Turístics), Olga Recuero (Club de Vela Calella), Antoni Campos (DIVE Center 
Palamós), Marc Martin (Escola de piragüisme de Palamós – KayakPalamós, Carles 
Font (Club Skaphos) i Mireia Esteve (Grup d’Acció Local Pesquera Costa Brava). 
 
Per part de l’organització, participen: Miquel Martí, Secretari de la Taula i Xavier 
Carbonell i Mar Fábregas, assistència tècnica a la Secretaria de la Taula. 
 

Ordre del dia 1. Benvinguda 
2. Enviament a les autoritats competents d'algunes conclusions del GT dels Plans 

d'usos i Serveis de Temporada que no tenen cabuda dins dels PUST 
3. Una nova proposta des de l’àmbit de la Comunitat Científica.  
4. Ponència sobre les conclusions dels GT dels PUST a les II Jornades de conservació i 

aprofitament del mar. L’Escala, 03.03.2023 
5. Organització d'una activitat de cohesió dels membres de la Taula. 
6. Jornada sobre turisme i conservació del Litoral del Baix Empordà. 
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7. Jornada/workshop de transferència científica (17/05). 
8. L'estudi de sostenibilitat de la Taula. Entrevistes i plantejament dels grups focals. 
9. La nova pàgina web de la Taula: www.cogestiobaixemporda.org 
10. Planificació i calendari de sessions previst pel primer semestre d'aquest any. 
11. Conclusions operatives 

 

 

A continuació, el resum de cada punt: 

1. Benvinguda i presentació de la sessió 

Pren paraula el Secretari de la Taula, Miquel Martí per agrair l’assistència a tothom, així com 

el temps que dediquen a aquest projecte. Agraeix també a l’Ajuntament de Begur per la 

disponibilitat de la sala. Aprofita per recordar els objectius de la Taula i els de la sessió i dona 

pas a Xavier Carbonell, assistència tècnica a la Secretaria de la Taula, que explica el 

funcionament de la sessió. Es fa una petita ronda de presentacions i comença la sessió. 

 

2. Sobre les conclusions del GT dels Plans d’Usos que no tenen cabuda als PUST. 

Miquel Martí, Secretari de la Taula, explica que, més enllà dels criteris i recomanacions que 

s’han elaborat per part del Grup de Treball dels Plans d’usos, en el marc d’aquest grup també 

s’han obert altres debats que, a priori, no tenen cabuda dins dels Plans d’Us i Serveis de 

Temporada. Per aquest raó, s’ha preparat un document que recull aquestes conclusions. 

Aquest document es va enviar juntament amb la convocatòria, pel que es demana si hi ha 

aportacions. 

Es fan les següents aportacions en relació a algunes de les conclusions: 

- En relació a la P5 (Prohibir la navegació entre les Illes Formigues i la costa a 

embarcacions més grans de 16 metres d’eslora), que ja s’estan donant algunes passes, 

ja que està previst senyalitzar Furió Fitó. 

- En relació a la P8 (Millorar la normativa que estableixi els supòsits de regulació o 

prohibició de la pesca amb canya des de platja), es demana que s’involucri a tots els 

col·lectius implicats, per tal que puguin dir la seva, ja que dins del Grup de Treball no 

hi eren. També es diu, en relació a aquesta proposta, que el que s’ha de fer és justificar 

molt bé les peticions que es facin, amb estudis ferms que ens donin alguna clau sobre 

les millores en el medi de les propostes. En tot cas, també s’hauria de redactar de tal 

manera que s’entengui que es demana que es faci això fora de temporada, ja que en 

època balneària els Ajuntaments sí que poden regular la pesca amb canya dins dels 

PUST. 

- Es fa una proposta d’allargar la temporada dels Plans d’Usos i Serveis de Temporada, 

per poder disposar d’un instrument per gestionar i ordenar el litoral més enllà dels 

mesos d’estiu, però no sembla que sigui possible ni factible, ara per ara. 

- En relació a la P2 (Permetre, en els casos que es consideri necessari, el manteniment 

dels camps de fondeig més enllà de la temporada d’estiu), no tothom el veu bé, ja que 
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s’explica que, en realitat, els camps de boies han suposat que on es troben ja no es 

poden realitzar altres activitats (com ara la pesca professional). 

 

Donat que les persones integrants del Consell volen revisar en detall els continguts del 

document, s’ajornen les decisions al respecte fins que no es faci una reunió específica per 

parlar-ne. 

A més, es fan algunes observacions relatives al funcionament del Grup de Treball: 

- Hi ha dubtes sobre com es van crear els grups i com es fa el trasllat de les conclusions 

entre les persones que participen als Grups de treball i la resta d’integrants dels àmbits 

(i viceversa). Aquest és un tema que s’ha parlat en altres sessions i justament un dels 

temes a treballar als Grups focals (estudi de sostenibilitat), per veure si és necessari 

establir algun tipus de protocol. 

- També es comenta que en el treball de fusió i de redacció del document de criteris i 

recomanacions, algunes propostes que s’havien fet, ja no hi eren. En concret, es parla 

d’una recomanació sobre la obligatorietat de demanar la titulació corresponent a 

l’hora d’exercir activitats esportives. En aquest cas, es convida a tots els dinamitzadors 

a fer una lectura crítica del document per veure si falta alguna cosa. Es recorda que és 

un document viu. 

En tot cas, es recorda que el paper dels dinamitzadors és arrossegar més persones que puguin 

participar als Grups de Treball (i així descarregar de reunions als dinamitzadors), però és cert 

que s’ha de millorar la comunicació bidireccional amb els àmbits. 

 

3. Una nova proposta des de l’àmbit de la Comunitat Científica.  

Bernat Hereu i Carolina Martí, dinamitzadors de l’àmbit de la Comunitat Científica, prenen 

la paraula i presenten una proposta que es va acordar a la darrera reunió de l’àmbit, que va 

tenir lloc el dia 8 de febrer. A la reunió de l’àmbit, van veure que ja es disposava de prou 

informació per fer propostes concretes de gestió de l’espai i que justament l’objectiu de la 

Taula era fer propostes d’aquest tipus. 

La proposta concreta consisteix en: 

- Realitzar un estudi de zonificació tenint en compte tota la informació disponible sobre 

els hàbitats, les espècies, els usos i les possibles pertorbacions en base a evidències 

científiques. 

- La metodologia es basarà en l’ús de sistemes d’informació geogràfica (SIG) i programes 

analítics de distribució espacial. Es tracta de models que funcionen a partir de la millor 

informació disponible de la zona. També serà una manera de veure quina informació 

ens pot faltar. 

- Es complementarà, la informació ja existent, amb entrevistes. 

- Per tal de poder generar solucions de zonificació en funció dels objectius de 

conservació, s’han d’establir prèviament uns criteris/objectius de conservació. 
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- El resultat serà un mapa de zonificació amb diferents capes d’informació. Hi ha un 

exemple fet recentment al Parc Natural de Montgrí i es consultarà per veure si es pot 

difondre per tal que tothom vegi quin seria el resultat. 

 

Les principals aportacions i dubtes després de l’explicació han estat les següents: 

- Felicitats per la iniciativa. 

o Es  felicita a la Comunitat Científica per la iniciativa, que arriba en el moment just, 

quan ja es disposa d’informació i quan la Taula ja vol donar passos en ferm vers 

els seus objectius. Es celebra la proposta. 

o Es considera una iniciativa molt important, que recopila tota la informació que 

s’ha vingut generant al llarg d’aquests anys i la utilitza per fer una zonificació. Això 

és l’essència de la Taula. 

- Dubtes sobre com es recollirà la informació i l’abast de la mateixa. 

o Es planteja algun dubte sobre la manera de recollir la informació i sobre l’abast 

de la informació a recollir. Seria bo fer una reunió inicial amb tothom per explicar 

els continguts del treball i com es recolliria la informació. 

o Dubtes sobre alguns GAPS d’informació que no estan coberts, p.ex. sobre pesca 

recreativa. Encara que s’està fent un estudi, és a nivell de tota Catalunya i potser 

no es disposa de prou detall que serveixi per aplicar al model. En aquest sentit, 

s’explica que és molt complicat disposar de tota la informació al nivell de detall 

que la volem, però amb aquest model que es proposa si que seria suficient per 

tenir una primera proposta de zonificació. El que faltaria és finançament per a que 

es pugui portar a terme aquest any. 

- Implicació dels diferents col·lectius. 

o Es transmet la importància de parlar de convivència entre diferents usos. 

o També es demana que s’impliquin als col·lectius que puguin fer arribar la 

informació. 

- Sobre els criteris/objectius de conservació. 

o Es vol saber com es defineixen els criteris/objectius de conservació. S’explica que 

es pot fer una proposta des de la Comunitat científica. 

o En relació amb això, preocupa que els criteris passin a ser restriccions, ja que es 

constata que hi ha un problema de massificació. En tot cas, si això conclou en 

restriccions, haurien de ser per totes les activitats. Per una banda, s’explica que, 

efectivament, l’objectiu és la compatibilitat d’usos, però que també s’haurà 

d’analitzar on hi ha incompatibilitats i conflictes. De tota manera, en funció dels 

criteris, el programa oferirà diferents possibilitats de zonificació. I també s’explica 

que les conclusions de l’estudi no seran restriccions sinó una proposta de 

zonificació que, en tot cas, hauria de ser un punt de partida pel debat en el sí de 

la Taula. Disposar de més informació no implica més restriccions, ja que aquesta 
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potestat reguladora pertoca a l’Administració, que fa una gestió adaptativa en 

funció de diversos aspectes. 

 

Desprès d’aquest debat, es considera molt positiu que es presenti la proposta i s’acorda que 

la comunitat científica demanarà finançament per poder implementar la proposta al llarg 

d’aquest any 2023. 

 

4. Ponència sobre les conclusions dels GT dels PUST a les II Jornades de conservació i 

aprofitament del mar. L’Escala, 03.03.2023 

Josep M. Dacosta, dinamitzador de l’àmbit de l’Administració, explica la presentació que farà 

en el marc de les Jornades de Conservació i aprofitament del mar que organitza la Fundació 

Alive, detallant en què consistirà la seva presentació i les raons per les que es va veure l’interès 

de participar a les Jornades. S’enviarà a tothom l’enllaç per si alguna persona no s’havia 

assabentat i es vol inscriure, sabent que haurà de ser via streaming, ja que l’aforament està 

complet. 

 

5. Organització d'una activitat de cohesió dels membres de la Taula. 

S’explica que la Taula te previst, dins d’aquest any, organitzar una activitat de cohesió dels 

membres de la Taula i que, encara que des del grup motor i secretaria es tenen algunes idees, 

es convida al Consell de dinamitzadors a que facin propostes. Surten algunes, però es decideix 

deixar uns dies per tal que ens les facin arribar per correu electrònic. 

Els objectius de l’activitat que es proposi, haurien de ser: 

- Que afavoreixin la cohesió, la comunicació i la unió entre els diferents àmbits presents 

a la Taula. 

- Adreçada a unes 35 persones. 

- Que sigui demostrativa dels objectius de la Taula. 

- A l’aire lliure o combinant activitat a l’aire lliure i activitat dins d’una sala. 

- De caràcter lúdic. 

- Per realitzar després de Setmana santa. 

 

6. Jornada sobre turisme i conservació del Litoral del Baix Empordà. 

S’expliquen els objectius de la jornada i el programa previst, lliurant una còpia de l’esborrany 

amb el que s’està treballant. Es confirma que serà el dia 26 d’abril i es dona un espai per a que 

tothom que vulgui pugui fer aportacions i suggeriments. 

Aquestes han estat les aportacions principals: 
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- Es troba a faltar a l’usuari turista. Això també ho havien dit prèviament al Grup de 

Treball de Comunicació però no es va arribar a cap conclusió. Es proposa que una 

manera podria ser convidant a una persona que estudiï la demanda turística actual. 

Carolina Martí s’ofereix a buscar una persona que pugui fer aquest paper. 

- Es considera que les persones convidades són molt properes, d’entorns molt propers i 

que potser això faci que les jornades no siguin prou innovadores. En aquest sentit, 

s’explica que, tal i com es va parlar al GT de comunicació, ja s’estan desenvolupant 

moltes jornades adreçades al sector turístic en aquesta línia, on es presenten noves 

tendències i propostes que orientin al sector cap a la sostenibilitat. En aquest cas, 

l’objectiu era obrir un debat dins la Taula, comptant amb els agents turístics, sobre els 

reptes del sector si es volen assolir els objectius de la Taula. 

En relació a totes les aportacions, s’explica que aquesta és una primera jornada, però que si es 

volen fer més, obrint a altres ponents, es poden plantejar unes segones jornades més 

endavant. 

 

7. Jornada de transferència científica. 

Una altra acció de la taula consisteix en fer jornades de transferència científica. La primera, es 

va desenvolupar en col·laboració amb la Càtedra d’estudis marítims de la UDG, a l’octubre de 

2022. Ara, l’àmbit de la Comunitat científica, proposa organitzar una segona jornada, si fos 

possible, el 17 de maig d’aquest any. Per això, Carolina Martí i Bernat Hereu, dinamitzadors de 

l’àmbit de la Comunitat Científica, expliquen l’orientació i continguts de la jornada: 

- Tindria una primera part per a que la Comunitat Científica expliqui els avanços i estudis 

realitzats darrerament o que s’hagin posat en marxa. 

- Una segona part seria en format workshop per parlar de mancances en el 

coneixement, com es recullen les dades, quina informació s’hauria d’actualitzar 

periòdicament, qui participa a l’hora de facilitar informació, amb quina finalitat, com 

traslladar aquests resultats cap a la gestió del territori, els canals per facilitar les dades, 

etcètera... 

- Requereix de la implicació dels diferents àmbits de la Taula i per tant de la seva 

participació a les jornades. 

- Es planteja que siguin en horari de tardes, per tal d’afavorir l’assistència dels membres 

de la Taula. 

- Seria presencial a Palamós. 

 

8. L'estudi de sostenibilitat de la Taula. Entrevistes i plantejament dels grups focals. 

S’explica l’estat de la qüestió en relació a l’estudi de sostenibilitat: 

- S’han finalitzat les entrevistes. 

- S’ha elaborat l’informe resultat de les entrevistes. S’enviarà a totes les persones 

entrevistades en els propers dies. 
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- També hi ha un formulari on-line que han respost, fins avui, 15 membres de la Taula. 

- S’estan organitzant 2 grups focals (seminaris), un sobre el funcionament de la Taula i 

un altre sobre la fórmula jurídica i l’accés a recursos. 

 

També s’explica en què consistiran els grups focals i es lliura un esborrany de programa, on 

apareixen els objectius i continguts a tractar. Els dinamitzadors no participen en aquests 

seminaris, ja que la idea és demanar suport i idees per millorar la governança de la Taula, idees 

que més endavant es contrastaran amb el Consell de dinamitzadors. 

 

9. La nova pàgina web de la Taula. 

Es fa una crida als dinamitzadors per tal que: 

- Facin arribar una fotografia seva, en cas que no ho hagin fet encara. 

- Enviïn informació des de cada àmbit per nodrir l’espai d’actualitat. 

- Enviïn, si volen, imatges per enriquir la part visual de la web. 

- Ens transmetin comentaris per millorar la pàgina. 

 

10. Calendari previst de sessions. 

Es lliura un full amb el calendari previst de sessions, sabent que es tracta d’un calendari 

orientatiu. Sí que es confirma que el primer grup focal es farà el 13 d’abril, la jornada de 

turisme el 26 d’abril i la de transferència científica el 17 de maig. 

 

11. Conclusions operatives 

Aquestes son les conclusions que es desprenen dels debats fets al llarg de la sessió: 
 

- S’ajornen les decisions sobre els temes que no tenen cabuda dins dels PUST fins que no es 
faci una reunió específica per parlar-ne. En tot cas, les persones que vinguin a la reunió, 
haurien de venir amb les aportacions del seu àmbit corresponent. 

- Es demana als dinamitzadors que revisin de nou el document de criteris i recomanacions 
dels PUST per veure si s’ha d’incloure alguna cosa més. 

- Es demana també que dins dels debats sobre les millores de funcionament de la Taula, es 
parli de la necessària comunicació bidireccional entre Grups de Treball i àmbits. 

- El Consell de dinamitzadors considera molt interessant la proposta de fer l’estudi de 
zonificació de l’espai marí i la recolza. Per tant, des de la Comunitat científica prepararan 
una proposta per aconseguir finançament per portar-lo a terme al llarg d’aquest any 2023. 

- Es demana que hi hagi una reunió inicial, prèviament a l’inici dels treballs, per conèixer en 
detall l’abast de l’estudi de zonificació, els criteris, la implicació dels diferents col·lectius i 
el sistema per recollir informació. Es podria aprofitar la jornada de transferència científica 
del 17 de maig per fer aquesta explicació. 
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- Des de la secretaria s’enviarà quan abans l’enllaç a les jornades de la Fundació Alive. 

- Es demana als dinamitzadors que aportin idees per organitzar una activitat de cohesió dels 
membres de la Taula amb les característiques que es descriuen al resum de la sessió. 

- Es completarà el programa de les jornades de Turisme i Conservació dels valors del Litoral 
del Baix Empordà, amb la participació d’una persona que pugui donar el punt de vista de 
l’usuari turista. 

- Es recorda la necessària implicació dels membres de la Taula, tant a les jornades de turisme 
com a la jornada de transferència científica. 

- S’enviarà, tant aviat com sigui possible, l’informe resultat de les entrevistes realitzades en 
el marc de l’estudi de sostenibilitat de la Taula. 

- Es fa una crida als dinamitzadors en relació a la pàgina web (fotografies, notícies, 
imatges,...). 

- S’obrirà un perfil instagram i un altre facebook de la Taula. 

 

 

S’adjunta la presentació power point utilitzada a la sessió. 

 

 

Begur, 1 de març de 2023 


